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Milé sestry, milí bratři, příští neděle už bude první v postní době. Možná i proto se dobře hodí na 
dnešní neděli evangelijní oddíl, ve kterém čteme o velké důvěře vůči Ježíšovi. Tuto důvěru projevil 
malomocný člověk. Malomocenství představovalo nejen závažný medicínský problém, ale také 
společensko-náboženský problém, protože vyřazovalo člověka z lidské společnosti a také z účasti na 
bohoslužbě. Proto se zde nemluví o uzdravení, ale opakovaně se mluví o očištění. O odstranění 
„nečistoty“, která člověka vyděluje ze společenství s lidmi i s Bohem. 
Malomocný člověk je nečistý, je podle tehdejších představ nezpůsobilý pro kontakt se 
zdravými lidmi i pro s Bohem. Dostal se do sféry odcizení, naprostého vyloučení. Nemá podíl na 
životě společenském ani bohoslužebném. Je exkomunikovaný od Boha i od lidí. Ve 3. knize 
Mojžíšově čteme: „Malomocný, který je postižen, bude mít šaty roztržené, vlasy na hlavě 
neupravené, vousy zahalené a bude volat: »Nečistý, nečistý!« Po všechny dny, co bude postižen, 
zůstane nečistý. Je nečistý. Bude bydlet v odloučení, jeho obydlí bude mimo tábor.“ (Lv 13,45–46)  
Jeho nečistota je nahlížena jako ohrožení svatosti Božího lidu. Kněží, jako ochránci svatosti, měli 
zajišťovat, že svatost nebude narušena. Aby k tomu nedošlo, měli malomocní v době existence 
chrámu zakázán vstup do svatého města, do Jeruzaléma, kde se nacházel chrám. Mohli bydlet na 
maloměstě nebo na vesnici, někde na periferii, na odlehlejších místech. Ježíšovo setkání 
s malomocným člověkem se odehrálo v Galileji, v takovém polo-pohanském území v severní části 
Izraele. Právě tady začíná Ježíš svoji veřejnou činnost. Tady začal kázat evangelium, tady začal 
uzdravovat. Odtud si povolal své učedníky a tady také potkává malomocného člověka.   
Malomocný Ježíše prosí: „Chceš-li, můžeš mě očistit.“ Vlastně to ani není prosba. Malomocný neříká: 
„Prosím tě, očisti mě!“ Je to projev důvěry v Ježíšovu moc. Malomocný nepochybuje o tom, jestli to 
Ježíš může udělat, jestli na to má dost moci. Tématem pro něj je, jestli to Ježíš chce udělat. Ježíši, 
jestli chceš, tak můžeš.  
Myslím, že to je zajímavé, protože já bych asi na místě toho malomocného pochyboval o tom, jestli 
to Ježíš vůbec může udělat, jestli to dokáže. Protože uzdravit z malomocenství, to není jen tak něco. 
Malomocenství byla tak závažná nemoc, že v tehdejší představě očistit někoho od malomocenství – 
toho bude schopen jedině mesiáš, až přijde. Uzdravení malomocného, to je mesiášský zázrak. Tomu, 
co Ježíšovi říká ten malomocný člověk, můžeme rozumět i tak, že tento člověk považoval Ježíše za 
mesiáše. Za záchrance poslaného od Boha. Věří, že Ježíš ho může očistit. Otázka je, jestli to Ježíš 
chce udělat.  
A Ježíš se slitoval, vztáhl ruku a dotkl se ho. Ježíš se slitoval. Ježíš jedná na základě slitování. Je 
zajímavé, že některé rukopisy tady uvádějí, že se Ježíš rozhněval. Ježíš může být rozhněván proto, že 
se to rozkřikne, přivábí to ty, kteří hledají senzace, za Ježíšem se pohrnou davy jako za divotvůrcem, 
což se nakonec opravdu stane, ale Ježíšovi to není příjemné. Komplikuje to jeho zvěstování. 
Každopádně, ať už se rozhněval nebo slitoval, Ježíš jedná na základě emocí. Neuzdravuje jen tak 
mimochodem, není nad věcí. Setkání s malomocným je pro něj náporem na jeho psychiku, prožívá 
to emočně. Ježíš je hluboce lidský, hýbou jím emoce tak jako s námi. A možná i proto se Ježíš toho 
malomocného dotkne. Možná jako takové spontánní gesto milosrdenství. 
Ježíš někdy uzdravoval slovem, někdy i na dálku. Jenom řekl a nemocný člověk byl zdráv. Ale tady se 
Ježíš toho malomocného přímo dotýká. Podle tehdejšího chápání, dotek s nečistým člověkem 
znečišťuje. Nečistota se přenáší právě dotykem. Ve 3. knize Mojžíšově také čteme: „Kdyby se někdo 
dotkl … člověka, který by ho znečistil jakoukoli svou nečistotou, každý, kdo by se něčeho z toho dotkl, 
bude nečistý …“ (Lv 22,5–6). To bylo moudré nařízení. Lidé tehdy neměli příliš vyvinutou představu o 
přenosu infekčních onemocnění, ale v případě malomocenství to už věděli. Ten, kdo se dotkne 
malomocného, ten se může nakazit.  
 
 



Proto, kdo se dotkl malomocného, tak toho už rovnou považovali taky za malomocného. Ježíšovým 
dotykem malomocného se ta situace vyhrotí. Přenese se nečistota z malomocného na Ježíše nebo se 
přenese Ježíšova očišťující moc na malomocného? Evangelista Marek doslova říká: „A hned od něho 
lepra odešla a byl očištěn.“ Lepra šla znechuceně pryč a nechala je tam oba čisté.  
V nadcházející postní době můžeme přemýšlet o tom, co nás znečišťuje, tedy, co nás vyděluje ze 
společenství s lidmi a s Bohem. Kde potřebujeme prožít Ježíšův očišťující dotyk, který překonává 
bariéry, které jsou mezi námi. Dotyk, který překonává naše odcizující a vydělující „nečistoty“. Tento 
oddíl nás zve k tomu, abychom se setkali s Ježíšem jako ten malomocný člověk, jako ten, kdo Ježíšovi 
důvěřuje, že on má moc, on nás může očistit. Přijít k němu a říct mu, jestli chceš, tak můžeš. Věřím, 
že můžeš a doufám, že chceš.  
Ale ten příběh o čištění pokračuje zvláštním způsobem. Kdyby skončil v okamžiku, kdy lepra odešla, 
a malomocný byl očištěn, tak je to pěkný, nekomplikovaný příběh o Ježíšově očišťující a uzdravující 
moci. O Ježíšovu slitování. Ale Ježíš ví, co ten uzdravený člověk následně udělá, a proto mu hrozí. 
Řecký text používá poměrně silné slovo. Ježíš se na toho očištěného doslova „obořil“, „osopil se“ na 
něj. „Pohrozil mu“, jak to máme v ekumenické bibli – to je trošku oslabený překlad. Je to zlostná 
reakce, protože Ježíš věděl, že ten uzdravený udělá pravý opak toho, co mu Ježíš řekne. Místo, aby o 
tom nikomu neříkal, tak on to všem rozkecá. Udělá z toho fámu. „Rozšířila se taková fáma o té 
záležitosti, že už Ježíš nemohl veřejně vstoupit do města, nýbrž zůstával na pustých místech a stejně 
k němu přicházeli odevšad.“ Místo Ježíšova zvěstování Božího království je tady zvěst o zázračném 
léčiteli, která se šíří jako fáma mnohem pohodlněji než to, co by řekl Ježíš, kdyby se k tomu ještě 
mohl vyjádřit. 
Ježíš tedy ví, jaké nesnáze mu to očištění malomocného přinese. Posílá očištěného ke knězi, aby 
jednal podle Mojžíšova zákona. Má si od kněze opatřit svědectví o tom, že je očištěný, aby už se 
nemusel nikomu vyhýbat a mohl se zapojit do života společnosti i do života bohoslužebného. Ale 
hlavně nemá rozhlašovat, kdo a jak ho uzdravil. Jenže právě to ten očištěný udělá. A Ježíš je kvůli 
tomu už předem naštvaný. Dokonce se s hněvem na toho očištěného oboří a vyhodí ho, ale udělá to 
až po té, co ho uzdravil.  
Když to budu parafrázovat pro naši situaci: Ježíš ví, jakých lumpáren se ještě dopustíme, jak ho 
nebudeme poslouchat, jak uděláme pravý opak toho, co bychom měli, a přesto se nad námi 
smilovává a pomáhá nám. Ten očištěný člověk Ježíšovi velmi zkomplikuje možnost jeho dalšího 
působení v tom městě. Ježíš skončí venku, na opuštěných místech. Jakoby si s tím dříve 
malomocným vyměnil místo. Tam, kde dříve musel pobývat malomocný kvůli svému 
malomocenství, tam skončí Ježíš kvůli tomu, že malomocného očistil. To je absurdní a Ježíš je kvůli 
tomu právem naštvaný, ale přesto ho očistí, přesto se nad ním smiluje a pomůže mu. 
Tak to je evangelium, přátelé. Evangelium o tom, že Ježíš jedná na základě svého milosrdenství, ne 
na základě toho, co si zasloužíme a jak se zachováme. Ježíš reaguje na důvěru a nebojí se dotknout 
naší nečistoty. Navrací nás do plného společenství, očišťuje nás pro vztahy s druhými lidmi i pro 
vztah s Bohem. Dává nám nový život a nezabrání mu v tom ani to, že ho někdy štveme. Amen. 
 
 


